
 

 

 

Folketingets Sundhedsudvalg har den 13. april 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 650 

(Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgsmålet er stillet efter 

ønske fra Martin Geertsen (V). 

 

Spørgsmål nr. 650:  

”I undersøgelsen ”Brug af røgfri nikotinprodukter blandt unge” på sst.dk den 9. fe-

bruar 2022 viser samlet en meget begrænset stigning i unges forbrug af røgfrie niko-

tinprodukter fra 11 pct. i forrige undersøgelse til 11,4 pct. Kan ministeren bekræfte, 

at den udvikling ikke er udtryk for en kæmpe eksplosion i forbruget af røgfrie nikotin-

produkter” 

 

Svar: 

Undersøgelser viser, at andelen af unge der bruger røgfrie nikotinprodukter er sti-

gende. I dag anvender mere end hver tiende ung i Danmark røgfri nikotin enten dag-

ligt eller lejlighedsvist. Sammenligner vi de unges forbrug fra tidligere år, kan vi se en 

stigning fra henholdsvis 9,1 pct. i 2020, til 10,5 pct. i 2021, til i dag 11,4 pct. for unge i 

aldersgruppen 15-29 år. Denne udvikling er bekymrende.  

 

De røgfrie nikotinprodukter har været på det internationale marked i en relativ kort 

periode, og vi har at gøre med et område, hvor opfindsomheden er stor. Derfor er 

det også særdeles bekymrende, vi fra 2014 til 2021 kan se, at der sket en tredobling 

af forbruget af røgfri nikotinprodukter blandt børn og unge (15-29 årige) i Danmark 

fra henholdsvis 3,4 pct. i 2014 til 11,4 pct. i 2021. 

 

Vi ved, at der ved brug af nikotin er risiko for skadesvirkninger. Her kan jeg blandt an-

det henvise til min besvarelse af SUU alm. del 646. 
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